
    معصومه طاهري
به مناس�بت س�الگرد ش�هادت عارف 
حسيني س�راغ فرحت حسين مهدوي 
از طلاب پاكس�تاني رفتيم ك�ه متأثر از 
شخصيت ش�هيد عارف الحسيني وارد 
حوزه علميه ش�د. او كه بع�د از پيروزي 
انقلاب به ايران مهاجرت ك�رده بود در 
دفاع مقدس س�لاح به دس�ت گرفته و 
به جبهه ه�اي نبرد حق علي�ه باطل در 
جن�وب اي�ران ش�تافت. اي�ن رزمنده 
ش�يعه پاكس�تاني بعد از جنگ با ادامه 
تحصيل در ح�وزه در عرصه فرهنگي و 
روزنامه نگاري فعاليت هاي گسترده اي 
را آغاز ك�رد كه بخش�ي از آن به عنوان 
گذش�ت.  پاكس�تان  در  ديپلم�ات 
 ابتدا بفرماييد چط�ور با انقلاب 

اسلامي ايران آشنا شديد؟
متأثر از شهيد سيد عارف حسين حسيني 
و سيد عابد حسين حس��يني هستم و به 
حوزه علميه جعفريه پاراچنار رفتم. توسط 
علامه شهيد با انقلاب اسلامي و شخصيت 
امام )ره( آشنا شدم و از آن پس با انقلاب 
اس��لامي حركت مي كردم. وقتي امام به 
پاريس رفتند شهيد س��يد عارف حسين 
حسيني ما را براي يك راهپيمايي شبانه 
به شهر پيش��اور بردند كه طي آن از امام 
دعوت مي شد كه به جاي اقامت در فرانسه 
به پاكستان تشريف بياورند و اينكه ايشان 
از حمايت شيعيان آن س��امان برخوردار 
خواهند بود. در واقع به واسطه شهيد عارف 
حس��يني با انقلاب اس��لامي و شخصيت 

والاي امام خميني آشنا شدم. 
ب�ا توجه ب�ه ارادت و ش�ناختي 
كه نس�بت ب�ه انقلاب اس�لامي 
در پاكس�تان وجود دارد به نظر 
ش�ما آيا توانس�ته ايم به اندازه 
توان واقعي خ�ود از اين ظرفيت 

استفاده كنيم؟ 
بعد از انقلاب اسلامي، ايران با موانع بزرگي 
روبه رو شد كه بيشتر آنها از غرب ليبرال و 
شرق كمونيست متوجه بوده و بيشترين 
توجهات اين نظام مقدس به آن سو معمول 
مي ش��د به خصوص جنگ هش��ت ساله 
جمهوري اسلامي را از پرداختن به بسياري 
از برنامه ه��اي اول خود در جهان اس��لام 
بازداشت و بيشترين قدرت اين نظام براي 
مقابله با تهديدها هزينه مي شد. با اين وجود 
مي شد كارهاي بيش��تري كرد و نيروهاي 
بومي را مجهز به علم و مهارت هاي خاصي 
كرد و به جاي برخ��ي كمك هاي مقطعي 
براي كارهاي زيربنايي هزينه كرد، ولي اين 
كارها صورت نگرفت. دولت هاي ايران بعد 
از جنگ و پس از ارتحال ملكوتي امام )ره( 
سياست هاي خاصي را اعمال كردند كه به 
نظرم گزينه هاي بهتري هم وجود داشت 

كه مورد غفلت قرار گرفت. 
 چطور؟ 

فرصت سوزي و شخصيت س��وزي شد كه 
امكان جلوگيري از آن وجود داشت. برخي 
سياست هاي منطقه اي دولت ها نيز باعث 
تضعيف شيعيان ش��د. مثلًا براساس يكي 
از اين سياست ها قرار بود خيلي به شيعيان 

پاكستان پرداخته نش��ود و از سوي ديگر 
طرف هاي ديگ��ر نيز متعهد بودن��د كه از 
طرف ه��اي مقاب��ل ديگر حماي��ت نكنند 
ولي آنها ب��ه اين تعهدات عم��ل نكردند و 
كمك هاي خارجي از نيروهاي ضد شيعي 
چندين بار افزايش يافت. گويي اين تعامل 
ديپلماتيك اين پيام را به كشورهاي حامي 
وهابيت تكفيري مي داد كه كمك هايشان 
واقعاً مؤثر ب��ود، بنابراين ب��ر اين كمك ها 
افزودند و خس��اراتي به بار آم��د كه قابل 
جبران نيس��ت. اكنون ما س��ازمان هايي 
داريم كه علما در رأس آنها هستند اما اين 
سازمان ها متحد نيستند و هر يك در جاي 
خود ايفاي نقش مي كنند يا نمي كنند و اين 

باعث اختلاف در بين شيعيان است. 
چرا بين شيعيان اختلاف است؟

ش��يعيان با يكديگ��ر اخت��لاف كلامي و 
اعتقادي و حتي سياسي ندارند و اختلاف 
بين ب��زرگان نيز قاب��ل حل اس��ت. فقط 
متصدي چنين اقدامي اگر وجود داش��ته 
باشد اين يك ظرفيت بزرگ است و مي توان 
از آن بهره برد. امروز به نظرم ما عالم و فاضل 
كم نداريم، ني��از به كمك ه��اي مالي هم 
فكر نمي كنم وجود داش��ته باشد. چيزي 
كه كم داريم وحدت بين ش��يعيان اس��ت 
كه اگر حاصل ش��ود بس��ياري از هزينه ها 
حذف مي شود و تهديدها به فرصت مبدل 
مي شود و نگراني ها برطرف مي شود و قتل 
عام ش��يعيان متوقف مي ش��ود و بسياري 
از تهديدها از بين مي رود. ب��ا مد نظر قرار 
دادن اين واقعيت كه شيعيان دنيا از جمله 
شيعيان پاكس��تان از نظام اسلامي ايران 
جدا نيستند و در حالي كه وفادار به قانون 
كشور و مدافع يكپارچگي و امنيت مرزهاي 
پاكستان هستند، نمي گذارند تهديدي از 
آن ناحيه متوجه كانون تشيع جهان شود. 

شما براي تحصيل به ايران آمده 
بوديد چه ش�د به جبه�ه عازم 

شديد؟
انقلاب اس��لامي يك انقلاب ايران��ي نبود، 
پيام آن هم قرآني و اس��لامي بود. رهبر آن 
هم يك مرجع تقليد بود نه يك سياستمدار 
تحصيلكرده در رش��ته فلان علوم جديد از 
فلان دانشگاه؛ و ايران بعد از انقلاب با قبل از 
انقلاب متفاوت بود. طلاب علوم ديني قبل 
از انقلاب هم به ح��وزه علميه قم مي آمدند 
اما بسياري از طلاب شيعه در ايران - بعد از 
انقلاب اسلامي � با تأثير پذيري از شخصيت 
امام و انقلاب اس��لامي، به قم آمدند و بنده 
هم از جمله آنها بودم. بعد از انقلاب وقتي در 
كردستان درگيري هايي صورت مي گرفت و 
رسانه هاي غربي مي گفتند كه مثلاً چند نفر از 
پاسداران با وضع فجيعي به شهادت رسيدند 
ما همزمان با خانواده هاي شهدا و ملت ايران 
اش��ك مي ريختيم و ناراحت مي شديم. اين 
چيزي بود كه بعد از انق��لاب به وجود آمده 
بود. گويي نيمي از ما اينجا بود و نيمي ديگر 
آنجا. وقتي از لاهور عازم ايران شديم به فكر 
رفتن به جبهه هم بوديم و فكر هم نمي كرديم 

كسي مانع رفتن ما به جبهه شود. 
ش�ما كه ايراني نبوديد چطور به 

جبهه رفتيد؟

بهمن س��ال 1360 ب��ه قم آم��دم و بعد از 
عمليات فتح المبين در سال 61 به مسجد 
معصوميه واقع در منطق��ه خاكفرج قم به 
ناحيه 5 بس��يج آن زم��ان مراجعه كردم. 
آقاي ته��وري نام��ي فرمانده پاي��گاه بود. 
فرم را پ��ر كردم و وصيتنامه را نوش��تم اما 
وقتي خواس��تم م��دارك را تحويل بدهم 
گفتند »امكان ندارد، تو يك تبعه خارجي 
هستي...« من كه با احساس خاصي آمده 
بودم عكس العمل نش��ان دادم و سر و صدا 
شد. آقاي تهوري صداي ما را شنيد و دليل 
ثبت نام را از من پرسيد، من هم گفتم اگر 
مي گوييد اين جنگ اس��لام با كفر جهاني 
است من هم مسلمانم و اگر نيست چرا شعار 
مي دهيد؟ گفت: »فع��لًا فرمش را تحويل 
بگيريد« البته بعد از عمليات بيت المقدس 
موانع بيش��تر ب��ود. براي دفع��ه بعدي در 
نزديكي بازار قم مركزي بود كه اعزام را انجام 
مي داد. آنجا رفتم، مخالفت كردند من هم با 
تهديد به »اعتصاب غذا« توانستم وارد گروه 
اعزامي شوم و در عمليات رمضان شركت 
جستم. پس از عمليات والفجر مقدماتي با 
ترفندهايي وارد نيروهاي اعزامي شدم. بعد 
از آن يك بار به عنوان مبلغ و دو بار به عنوان 
راهنماي بازديد كنندگان از جبهه توانستم 

در جبهه حضور يابم. 
آم�اري از ش�هدا و رزمندگان و 
جانبازان پاكستاني در جبهه هاي 

ايران داريد؟
آمار دقيقي ن��دارم، فقط دو نفر ش��هيد را 
مي شناختم. يكي شهيد حبيب الله كه در 
گلزار شهداي مشهد مدفون است و شهيد 
رحيمي اهل كويته كه در قم مدفون است و 
همچنين دو نفر ارتشي پاكستاني كه آمده 
بودند و جنگيدند و يك نفر از آنها به شهادت 
رس��يد و ظاهراً در زاهدان مدفون اس��ت. 

جانبازان پاكستاني را نمي شناسم. 
خاط�ره اي ك�ه از دف�اع مقدس 

براي تان جالب است؟
دفاع مقدس از جه��ات مختلف ممتاز بود 
با هي��چ ي��ك از جنگ ه��اي معاصر حتي 
جنگ هاي خ��ود اي��ران قب��ل از انقلاب 
اس��لامي، تفاوت هاي اساس��ي داش��ت. 
شباهت هاي زيادي با جنگ هاي صدر اسلام 
و قيام امام حسين در كربلا داشت؛ بنابراين 
مي توان گفت هر لحظه آن در هر نقطه اي 
از جبهه يك خاطره بود. من از يك فرهنگ 
ديگر برخاس��ته بودم و بس��ياري از وقايع 
جنگ برايم غريب بود و همه آنها درس��ي 

فراموش ناش��دني. اولين افراد شهيدي را 
كه در عمليات بيت المقدس جام عشق سر 
كشيده بودند، ديدم بس��يار محزون شدم 
كه جوانان��ي چنين پرپر ش��ده اند. اما يك 
نفر از همقطاران ايراني م��ا آمد و چفيه از 
روي آنها برمي داش��ت و با حسرت خاصي 
حاكي از شوق شهادت مي گفت »خوشا به 
حالتان«، اين يك خاطره داستانگونه قابل 
انتش��ار به عنوان رقعه اي ادبي و حماسي 
نيست اما براي من بسيار بزرگ بود و تأثرم 
را به ش��وق و عش��ق تبديل كرد. موضوع 
ديگر عش��ق رزمندگان به امام بود، حتي 
در آخرين لحظات زندگي به جان امام دعا 
مي كردند يا به امام سلام مي رساندند و ديگر 
نترسي  شان از اس��تكبار بود و ديگر اينكه 
هرگز نديدم رزمنده اي طلبكارانه س��خن 
بگويد حتي كارهاي بزرگي كه مي كردند. 
مي گفتند ك��ه مي توانس��تند كار بهتري 
انجام دهند. در عمليات بيت المقدس يك 
نفر 7 دستگاه تانك دشمن را در حين پاتك 
دشمن منهدم كرده بود و گريه مي كرد كه 
چرا نتوانسته از شهادت يارانش جلوگيري 
كند و تانك هاي بيش��تري را منهدم كند. 
ي��ا در عملي��ات رمضان زماني گفته ش��د 
امريكايي ها مي خواهند مستقيماً دخالت 
كنند  رزمندگان شور و شوق جديدي پيدا 
كردند و به جاي ت��رس مي گفتند اكنون 
مي توانند با دشمن واقعي رو در رو بجنگند. 
مردم پاكس�تان چق�در ايران را 

مي شناسند؟
در پاكستان ايران را بيشتر مي شناسند تا در 
ايران پاكستان را. چون بالاخره ايران كشور 
ممتازي اس��ت با نظام ولايت؛ ايران نقش 
جهاني دارد و پرچمدار مبارزه با صهيونيسم 
اس��ت و نمي ش��ود كه نشناس��ندش. اين 
امتيازها بدون شك براي ايران ظرفيت هاي 
بزرگ��ي را ايجاد مي كن��د كه باي��د از آن 
بهره برداري ك��رد البت��ه در اين خصوص 
طرح ريزي و برنامه ريزي مي توان كرد و فكر 
مي كنم نهادهاي مربوطه نبايد از آن غافل 

باشند و حتماً به آن توجه دارند!
گفت�ه مي ش�ود بي نظي�ر بوتو 
ريشه ايراني داش�ت و به رهبر 
ايران ارادتمند بوده اس�ت. آيا 
وي و همسرش توانستند براي 
نزديكي رابطه ايران و پاكستان 

كاري كنند؟
خانم نصرت مادر بي نظي��ر بوتو اصفهاني 
و پ��درش اهل لاركان��ا در پاكس��تان بود. 
مادرش س��كولار ب��ود اگرچ��ه در زندگي 
خصوصي مجالس عزاداري هم داشت. اما 
ارادت و عقيده را بايد از هم جدا كرد. همه 
به رهبر انقلاب اس��لامي كه از سلاله اهل 
بيت است ارادت دارند حتي همين پوتين، 
رئيس جمهور روسيه اما در زندگي سياسي 
و اجتماعي اعتقادش متفاوت است. خانم 
بوتو در محافل سياسي و اجتماعي كاملًا با 
اين ارادت، متفاوت عمل مي كرد و در دوره 
دوم نخست وزيري خودش زيان هايي نيز از 
سوي وي به شيعيان متوجه بود. در قضيه 
مزار شريف هم اعتراضي به وي شد كه گفت 
اختي��اري روي س��ازمان هاي اطلاعاتي و 
امنيتي ندارد. طالبان ه��م در زمان وي به 
وجود آمد و به افغانس��تان حمله ور شد. در 
مجموع نمي توان گفت كه ارادت وي نقشي 
در رفتارش هم داشته است. همسرش هم در 
خانواده اي سياسي و فئودال متولد شده و به 
ظاهر شيعه است و در ديدار با رهبر انقلاب 
با پاي برهنه مي نشيند. در حرم امام رضا با 
پاي برهنه حركت مي كند كه اين هم همان 
ارادتي است كه به ويژه مردم ايالت سند به 
س��ادات و اهل بيت دارند اما مهم اين است 
كه اين ارادت نقش��ي در زندگي سياسي و 
اجتماعي اين افراد ن��دارد. روند تخريب در 
روابط پاكستان و ايران به دست تروريست ها 
در دوران هر دوي ايشان ادامه يافته و آنها در 
بازسازي اين روابط نقش خاصي نداشته اند؛ 
البته حزب مردم از شهرت خانم نصرت بوتو 
به تش��يع حداكثر بهره را ب��رده و در طول 
حيات سياسي خود همواره توانست حمايت 
شيعيان كشور را جلب كند و اينك شيعيان 
كوچه و بازار پاكستان هم مي دانند كه بيخود 

به اين حزب دل خوش كرده بودند.
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طلبه شيعه و مبارز پاكستاني:

انقلاب اسلامي فقط يك انقلاب ايراني نیست

    بهاره خدابخش
فيلم سينمايي »دراكولا« س��اخته رضا عطاران 
پول ساز ترين چهره سينماي ايران سومين فيلم 
مستقل در كارنامه اوست، فيلم مضمون اعتياد را 
به گونه اي متفاوت دستمايه خود قرار داده است 
و با تركيب يك آس��يب اجتماعي با يك افس��انه 
قديمي اروپايي به نام افسانه دراكولا خواسته است 
تا درامي مفرح، اجتماعي و كمي تريلر ارائه دهد 
كه تا حدودي در برخي از اين رويكرد ها توفيق پيدا 
كرده است اما در مجموع نمي توان دراكولا را در 
كارنامه عطاران اثري رو به جلو دانست. چه از لحاظ 
ساختار چه از لحاظ انتقال پيام و مضمون فيلم در 
پيوند محتوا و فرم همچنان »خوابم مياد« اولين 
ساخته سينمايي عطاران را مي توان بهترين اثر او 
دانست؛ شايد پس از آن »دراكولا« بهترين تجربه 
او در كارگرداني باشد و در آخر هم فيلم بي رمق و 
س��ردر گم »رد كارپت« قرار دارد كه گويي از سر 

اتفاق و دم دستي ساخته و پرداخته شده است. 
»دراكولا« از اين جهت كه آسيبي اجتماعي و 
دامنگير جامعه همانند اعتياد را دستمايه قرار 
داده اس��ت و با ژانر كمدي حادثه اي توانس��ته 
مخاطب بيش��تري از تماشاگران س��ينما را به 
سالن ها بكشاند قابل تقدير و تأمل است، اما اينكه 
فيلم تا چه حد توانسته از اين آسيب اجتماعي 
تحليلي جامع، گويا و كارشناسي ارائه دهد و در 
نهايت با توسل به داستان و شخصيت پردازي چه 
راهكار يا پيشنهادي ارائه دهد بايد اذعان كرد كه 
فيلم و فيلمساز نتوانسته اند به توفيق خاصي در 

اين مورد نائل شوند.
»دراكولا« به طرز نمادي��ن آن هم نه به صورت 
زيبايي شناسي س��ينما و از طريق زبان تصوير 
و درام، بلكه در س��طح و كليشه منتها با ايده اي 
بديع و جذاب اعتياد را نقد كرده اس��ت، نقدي 
كه در مقايسه با يك دراكولا كه به خوردن خون 
قرباني هايش اعتياد پيدا كرده اس��ت قياس��ي 
مع الفارق به حساب مي آيد. از همين رو مي توان 
نبود انس��جام در درام را در ساختمان داستان و 
تقابل شخصيت هايي دانس��ت كه هيچ نسبتي 
با هم ندارند و آنطور كه بايد در فضاي داستاني 
فيلم با يكديگر هماهنگ نش��ده اند. دراكولايي 
كه عقبه اش به اروپا مي رس��د و ريش��ه فرنگي 
دارد، منزوي اس��ت، سبك زندگي اش، نگاهش 
و آدم هاي زندگي اش هيچ گونه فضاي آشنايي 
را به بيننده منتقل نمي كند چگونه قرار اس��ت 
در فضاي آدم ه��اي واقعي جامع��ه ايراني قابل 
پذيرش و باور باش��د؟ از سويي ديگر شخصيت 
جواد با ب��ازي عطاران همانن��د ديگر تيپ هاي 
سينمايي او شخصيتي آشنا، مردمي و محسوس 

اس��ت كه بيننده به س��رعت با او ارتباط برقرار 
مي كند و او را به عنوان يك مرد شكست خورده 
و قرباني در دام اعتياد مي پذيرد. اما تقابل اين دو 
شخصيت آنچنان كه بايد انسجامي به داستان 
نمي بخش��د و صرفاً به دليل معتاد بودن هر دو 
ش��خصيت نمي توان آنها را به عن��وان يك زوج 
دراماتيك در پيشبرد درام پذيرفت. در حقيقت 
مي توان بزرگ ترين آسيب فيلم را ناشي از همان 
جمله اي دانس��ت كه در ابتداي فيلم به صورت 
كپشن مي آيد. »هيچ كدام از اين تصاوير واقعي 
نيستند! اما واقعي به نظر مي رسند« اين تضاد و 
تناقض به رغم جذابيت و بديع بودنش نتوانسته 
به نقطه قوتي در فيلم بدل شود و بيننده را مدام 
در ميان پذيرش شخصيت ها و فضايشان دچار 
سرگشتگي و سردرگمي مي كند. از سويي ديگر 
ساير شخصيت هاي داس��تان در حد تيپ باقي 
مانده اند و به هيچ مس��ير مشخصي در داستان 
نمي روند و در كاركرد درام يا تغيير ش��خصيت، 
اثري ندارند، ش��خصيت هايي نظير س��يامك 
انصاري، باغبان افغاني يا پزشك معتاد هيچ كدام 
جز شلوغ كردن صحنه و يكي دو ديالوگ بامزه 

دستاوردي براي فيلم ندارند. 
دراكولا همچنين سعي داش��ته تا با وارد كردن 
موضوعات روز همچون بح��ث فضاي مجازي و 
اپليكيشن هاي موبايلي مانند تلگرام و اينستاگرام 
و... كمي داستانش را امروزي تر كرده و در كنارش 
به نقدي اجتماعي و خانوادگي هم در ارتباط با 
نحوه اس��تفاده از اين برنامه ها بپردازد. اما عدم 
ارتب��اط مفهوم��ي و دراماتيك اي��ن موضوع به 
داستان اصلي يا دغدغه ش��خصيت هاي اصلي 
نتوانسته اين موضوع را در تار و پود داستان حل 
كرده و به غناي داس��تاني يا كمدي فيلم كمك 
كند و صرفاً به وصله اي نچسب در فيلم بدل گشته 
است كه نه مخاطب را آنطور كه بايد مي خنداند و 

نه آنطور كه مي شود دست به نقد مي زند. 
در كل بايد »دراكولا«ي عطاران را اثري متوسط 
در سينماي كمدي ايران و نيز كارنامه فيلمسازش 
دانست، اثري كه مي تواند در هنگام اكران با چند 
فيلم اجتماعي، معناگرا، دفاع مقدس و... س��بد 
اكران را از داشتن يك كمدي هم بهره مند كند و 
كمي حال گيشه را در فصل هاي مرده اكران خوب 
كند. شايد نگاه هيئت انتخاب جشنواره فيلم فجر 
سال گذشته آنچنان هم كه به نظر مي آمد بسته 
و محدود و غيركارشناسانه نبوده است و آنها هم 
قائل به اين نكته شده اند كه عطاران در »دراكولا« 
در ح��د و ان��دازه خودش ظاهر نش��ده اس��ت و 
نخواس��ته اند تا با راهيابي فيلمش در جشنواره 

دستش را از هر جايزه اي كوتاه كنند.

نگاهي به آخرين ساخته رضا عطاران

 »دراكولا« گرفتار سرگشتگي و سردرگرمي

88498436سرويس فرهنگي

شهريار بحراني:
 ساخت سريال

 »حجاب راه رستگاري« 
مراحل پاياني را مي گذراند

ش�هريار بحراني با اش�اره به اينكه س�ريال 
»حجاب راه رس�تگاري« مراحل پاياني خود 
را پشت سر مي گذارد، گفت: برخي مسئولان 
فرهنگي از اين كار قرآني و مفهومي هيچ گونه 
حمايتي نمي  كنند، با اين حال، گروه سازنده، 
خ�ود را طلب�كار اس�لام و انق�لاب نمي داند. 
ش��هريار بحران��ي كارگ��ردان فيلم س��ينمايي 
ملك س��ليمان نبي )ع( و مريم مقدس )س( در 
گفت وگويي با نس��يم گفت: زماني كه س��اخت 
سريال »حجاب راه رس��تگاري« را آغاز كرديم، 
مسئله حجاب اين التهاب هاي امروز را در جامعه 
نداشت. حجاب از ابتداي انقلاب در جامعه اسلامي 
مطرح بوده است، اما رفتارهاي صورت گرفته در 
اين زمينه مورد نظر خدا نبود. اولويت بحث حجاب 
در قرآن بحث هاي فك��ري، عقيدتي و مفهومي 
است و بر اساس قرآن، يكي از شگردها و رفتارهاي 
خواسته ش��ده خدا براي رش��د و ارتفاع گرفتن 
انس��ان ها بهره مندي از »حجاب« است. با وجود 
اينكه در قرآن به پوشش ظاهري هم بها داده شده 
است، اما جنبه فكري و معرفتي اين مسئله نسبت 
به صرف پوشش ظاهري غلبه دارد و بيانگر حضور 

انسان در فضاي رشد و تعالي است. 
اين كارگردان با اش��اره به اينكه سريال »حجاب 
راه رستگاري« بر اس��اس 13 آيه محوري قرآن 
درباره مسئله حجاب و 18 آيه ديگر كه به نوعي 
اهميت حجاب را مطرح مي كند، توليد شده است 
مي گويد: خدا در آياتي از قرآن هدف از حجاب را 
طهارت، تزكيه و رسيدن به فلاح مي داند كه يكي 
از شيوه هاي رسيدن به فلاح، »حجاب« است و با 
انتخاب اين عنوان براي سريال، مسير و هدفمان 
را مشخص كرديم. بحراني در اين باره مي افزايد: 
در اين مجموعه س��عي شده اس��ت با نگاهي نو، 
مفاهيم قرآني و احاديث ائمه اطهار)ع( در خصوص 
حجاب، عفاف، حيا و حفاظت از وجوهات انساني 
به زبان تصوير بيان ش��ود، به گونه  اي كه با ايجاد 
حس و درك متفاوت از كليشه هاي رايج، در يك 
فضاسازي مناسب، به تفهيم معناي واقعي حجاب 
بپردازيم. هدف از ساخت اين مستند، ارائه منظري 
قرآني و به دور از هرگونه افراط و تفريط نسبت به 
مفهوم حجاب اس��ت و اينكه حجاب منحصر به 

بانوان و به معناي صرف پوشش نيست.

اعتراض يك كارگردان 
هنروتجربه اي به مديران هنروتجربه

 چرا سانس هاي فیلم مرا 
به » لانتوري « داديد؟

در  س�رگروه  داراي  فيلم ه�اي  اك�ران 
هنروتجرب�ه همانط�ور ك�ه پي�ش از اين هم 
در س�ينما ژورن�ال هش�دار داده بودي�م ب�ا 
نارضايتي صاحب�ان فيلم هايي مواجه خواهد 
ش�د كه در اين گروه س�ينمايي فيل�م دارند. 
اكران » لانتوري « تازه ترين فيلم رضا درميشيان كه با 
وجود داشتن سرگروه آفريقا در گروه هنروتجربه هم 
اكران شده است نيز زودتر از حد تصور نارضايتي يكي 
از كارگردانان اين گروه را رقم زده است. »لانتوري « 
به واسطه قابليت هاي سينمايي خود اين امكان را 
دارد كه در سينماهاي متعلق به سرگروه آفريقا هم به 
قدر كفايت ديده شود و رقم فروش نيم ميلياردي اش 
در س��ه روز بيانگر همين واقعيت است اما تصميم 
غيرمنطقي مدي��ران هنروتجربه ك��ه حتي برای 
سالن هاي خالي شان هم بودجه مي گيرند با اعتراض 
كارگرداني به نام وحيد وكيلي فر مواجه شده است 

كه فيلمي به نام » گشر « را در اين گروه دارد. 
وحيد وكيلي فر كارگردان »گِشِ��ر« در يادداشتي 
با بيان خرس��ندي از فروش بالاي » لانتوري « به 
مدي��ران هنروتجربه اعتراض ك��رده كه برخي از 

سانس هاي اين گروه را به » لانتوري « داده اند. 
متن يادداشت اعتراضي اين كارگردان را بخوانيد: 
در حالي كه رؤي��اي اكران و ديده ش��دن فيلم هاي 
مستقل، پس از سال ها باآمدن گروه »هنر و تجربه« 
و حضور مديران و كاركنان صادق و دلسوزش محقق 
شده است و در اين مدت، بنده و همفكرانم تمام قد از 
آن حمايت كرده و خواهيم كرد، متأسفانه اين روزها 
آن نسيم دلنشيني كه به واسطه اين گروه، بر سينما 
وزيدن گرفته بود با آم��دن طوفاني از جنس بدنه و 

سينمايي ديگرگون، در حال فرونشستن است. 
 فيلم »گِشِر« به كارگرداني بنده، چند روزي است 
اكران آن در گروه س��ينماي »هن��ر و تجربه« به 
همان شيوه تك سانس آغاز شده است، اما ظاهراً 
همين سانس ها را هم سينماداران بر نمي تابند و 
به  رغم آنكه سالن هاي تحت اجاره »هنر و تجربه« 
موظف هس��تند حتي براي يك نفر هم فيلم ها را 
پخش كنند، سينما كوروش در چند روز گذشته، 
اين اصل را زير پا نهاده، و به  رغم حضور و مراجعه 
تعدادي كه براي تماشاي فيلم »گِشِر« رفته بودند 
به بهانه مشكل فني از فروش بليت امتناع كرده و 
فيلم را پخش نكرده اند و ب��ه جاي آن »لانتوري« 
فيلم ارزشمند و قابل اعتناي دوست نازنينم »رضا 
درميشيان« اكران شده اس��ت كه استقبال از آن، 
خود جاي خوشحالي اس��ت. در انتها بايد به تمام 
افراد سودجويي كه به واسطه اين گروه، منافعشان 
به خطر افتاده بايد يادآور شوم غول از چراغ جادو 

بيرون آمده است و نمي توان مانع آن شد.

    وحيد مهري
تازه ترين فيلم هاي وارد شده به سبد اكران 
دو فيلم هستند؛ يكي » امكان مينا«ي كمال 
تبريزي و ديگري »لانتوري« رضا درميشيان. 
در اين بين » امكان مينا « فروش دو روز ابتدايي 
اكرانش به ش��دت پايي��ن بوده اس��ت و به نظر 
مي رسد با ادامه اين وضع زودتر از حد تصور بايد 
سينماها را ترك كند. »امكان مينا « كه تازه ترين 
فيلم كمال تبريزي است و مينا ساداتي و ميلاد 
كي مرام بازيگران اصلي آن هس��تند در دو روز 
ابتدايي اكرانش به زحمت رقم فروش ۲0 ميليون 
تومان را رد كرده است! اين اتفاق در حالي افتاده 
اس��ت كه تقريباً تمامي پرديس هاي سينمايي 
ش��هر اين فيلم را در برنامه نماي��ش خود قرار 
داده اند و البته فيلم در سينماهاي حوزه هنري و 
از جمله سينما سپيده كه فيلم ها را با 50 درصد 

تخفيف نشان مي دهد روي پرده است. 
تبريزي پيش از اين » دونده زمين « را در گروه 
هنروتجربه روي پرده داش��ت كه آن فيلم هم 
نتوانس��ت مخاطب چنداني را جلب كند. سال 
گذشته نيز اين كارگردان دو فيلم را روي پرده 
داشت كه هيچ كدام فروش مطلوبي نداشتند؛ 
تبريزي در نوروز س��ال قبل اثري سفارشي با 
مضمون محيط زيس��ت به نام » طعم شيرين 
خيال « را روي پرده داشت كه آن فيلم عليرغم 

روي پرده رفتن در نوروز نتوانست در نهايت بعد 
از دو ماه اكران بيش��تر از 570 ميليون فروش 
داشته باشد. تابستان سال قبل هم تبريزي يك 
كمدي با عنوان » پاداش « را روي پرده داشت 
كه بعد از يك ماه و نيم نماي��ش، فروش  آن به 

۴00 ميليون تومان هم نرسيد. 
با اين حال و عليرغم اين شكس��ت ها در اكران اما 
او باز هم توانس��ت حمايت لازم براي توليد فيلم 
تازه اش » امكان مينا « را داش��ته باش��د. يادمان 
نمي رود كه ف��ارغ از حرف و حديث ه��ا پيرامون 
حمايت يك��ي از وزارتخانه ه��ا از توليد اين فيلم، 
س��ال قبل عليرضا تابش مديرعام��ل فارابي هم 
» امكان مينا « را يكي از دو فيلمي عنوان كرده بود 
كه فارابي در توليد آنها به طور مس��تقيم شراكت 
كرده است. تابش دي ماه سال قبل گفته بود: بنياد 
سينمايي فارابي در سال سينمايي خود بيش از ۴0 
فيلم را در ليست حمايت قرار داد؛ از اين ۴0 فيلم 
تنها دو فيلم »نفس« ب��ه كارگرداني نرگس آبيار 
و »امكان مينا« ساخته كمال تبريزي در ليست 
فيلم هاي مش��اركتي قرار گرفته اند و باقي آثار از 
طريق اعط��اي وام مورد حمايت ق��رار گرفته اند. 
حالا » امكان مينا « كه علاوه بر توليد در پخش هم 
حمايت فارابي را داشته و اين نهاد بعد از مدت ها 
دفتر پخش خود را با پخ��ش اين فيلم احيا كرده 

است، نتوانسته افتتاحيه معقولي داشته باشد.

 چهارمین شکست متوالي تبريزي در گیشه 
با » امکان مینا«

مدير كل هنرهاي نمايشي از دعوت بيش از 20 نماينده از كشورهاي غرب آسيا و 
قفقاز براي شركت در يك هم انديشي تئاتري در ايران خبر داد. 

مهدي شفيعي گفت: تئاتر و هنر ايران در ميان كشورهاي اسلامي، كشورهاي غرب آسيا و 
حوزه قفقاز قابليت تبديل شدن به يك قطب و كانون را دارد و با توجه به سياست هاي دولت و 
نيز ظرفيتي كه وجود دارد، درصدد هستيم فرصتي را براي آشنايي بيشتر و گفت وگو پيرامون 
اين قضيه فراهم كنيم. اين موضوع با هدف ايجاد ارتباطات مؤثر براي توليدات مشترك و نيز 

ترجمه نمايشنامه ها و حضور آثار در فستيوال ها و رويدادهاي هنري انجام خواهد شد. 
وي با اشاره به هماهنگي هايي كه با معاونت فرهنگي سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامي در 
اين باره انجام شده و مديران تئاتري هنري اين كشورها گروه هدف، اين هم انديشي هستند، 
ادامه داد: فعلًا در حال رايزني هستيم تا در پايان شش ماه اول امسال و نهايتاً اوايل مهرماه 

برنامه ريزي ها قطعي انجام شود و در آبان ماه اين هم انديشي به سرانجام برسد. 

شفيعي با بيان اينكه حدود ۲0 كشور تاكنون دعوت شده اند، گفت: استقبال خوبي از طرف 
كشورهاي مسلمان عربي و كشورهاي فعال منطقه در حوزه تئاتر صورت گرفته كه فعال 
بودن بخشي از آنها به اين معني اس��ت كه يا توليدات تئاتري آنها ديده شده يا هنرمندان 
شاخص و فعالي دارند. البته در اين پروسه بخشي از فعالان اين حوزه را از قبل مي شناختيم، 

اما برخي ديگر هم شناسايي شدند كه پتانسيل خوبي براي اهداف مدنظر ما دارند. 
او در پاسخ به اينكه با توجه به غناي هنري و فرهنگي ايران چرا بر روي چنين كشورهايي 
سرمايه گذاري مي شود و آيا اين هم انديش��ي فايده اي براي ايران خواهد داشت؟ اظهار 
كرد: يك بخشي از كار دولت تبادل فرهنگي و فراهم كردن شرايط گفت وگو با كشورهاي 
اطراف به ويژه در شرايط فعلي منطقه است كه در اين زمينه فرهنگ و هنر ويژگي بهتري 
براي كار دارد. در واقع فارغ از مباحث تخصصي حوزه هنر اينگونه ارتباطات در چارچوب 

روابط فرهنگي راحت تر اتفاق مي افتد.

تئاتري هاي غرب آسیا در راه تهران

ش�يعيان ب�ا يكديگ�ر اختلاف 
كلامي و اعتقادي و حتي سياسي 
ندارند و اختلاف بين بزرگان نيز 
قابل حل اس�ت. فق�ط متصدي 
چنين اقدامي اگر وجود داش�ته 
باش�د اين ي�ك ظرفي�ت بزرگ 
اس�ت و مي ت�وان از آن بهره برد


